
OPINIÓ 5DivenDres, 21 De juliol Del 2017

Si no fas soroll, mirarem d’arre-
glar-t’ho.

Francament, avui dia, fer po-
lítica de forma honesta i trans-
parent és de revolucionaris. 
Fins al punt d’haver de sentir 
coses com “Ja ho entenem. Tu 
tranquil, que mirarem d’arre-
glar-t’ho. Però tu, mentrestant, 
no facis soroll!”. Aquesta forma 
de pensar i actuar és la que va 
corcant per dins les nostres 
institucions. Malauradament, 
encara ens domina la forma 
més caciquil de concebre la po-
lítica, a base de demanar favors. 
Potser hauríem d’anar rumiant 
com treure’ns-la de sobre. 

Al tomb d’això, De la neces-
sitat de fer política, escrivia di-
marts passat en aquestes pà-
gines en Jaume Bartumeu. Al 
seu article setmanal sostenia 
que la ciutadania, quan mira 
els governants actuals, els veu 
“immersos en interminables es-
tratègies per conservar o gua-
nyar el poder. Tots al marge del 
que passa i es pateix al carrer”. 
També afirmava que “la demo-
cràcia necessita contraposició i 
alternatives que permetin a ca-
dascun de nosaltres poder triar 
una opció quan hi hagi elec-
cions”. 

No puc estar-hi més d’acord. 
Es pot copsar, doncs, que el que 
vivim és la conseqüència d’un 
moviment polític creat al vol-
tant de l’assoliment del poder. 
D’assolir el poder pel poder. Un 
moviment buit de contingut, 
sense projecte, que per això im-
provisa constantment. 

El BOPA nostre de cada dia 
en va ple, de modificacions de 

lleis i reglaments. Perquè quan 
un no sap on va, els vents mai 
li són favorables. La seva gover-
nança genera inseguretat. En 
canvi, qui sí que ho sap pot ca-
pejar els temporals fins a portar 
a bon port tant la seva nau com, 
cosa més important, la càrrega 
que li va ser confiada.

Pel que fa al sistema caciquil 
de fer política, és prou sabut 
que es caracteritza per fer lleis 
i reglaments a mida del deman-
dant. Això sí, qui se’n beneficia 
ha d’oferir alguna cosa a canvi 

del favor. Poden ser vots o rega-
lies. En podem trobar exemples 
enormes, de caire urbanístic, 
o de més petits, a totes les ad-
ministracions. Ens convindria 
canviar aviat aquest paradig-
ma, perquè del que es tracta és 
de mirar d’arreglar les coses, 
poc importa qui ho faci, però 
en una sana alternança entre 
les diferents opcions polítiques 
amb projecte.

Així doncs, per deixar endar-
rere el sistema caciquil de fer 
política caldria evitar governar 

de manera personalista, afa-
vorint a uns pocs i oblidant la 
resta. Ens convé més un Govern 
que miri per l’interès general, 
capaç de crear cercles virtuosos 
que ens aportin més prosperi-
tat, una major redistribució de 
la riquesa, que pensi en els nos-
tres infants. Al capdavall, el go-
vernant ha de garantir els drets 
de tothom, no tan sols els d’uns 
pocs, fent funcionar l’ascensor 
social. 

Sobre el concepte d’interès 
general, els nostres dirigents 
el perceben com l’interès propi. 
D’aquí que, en la seva gestió, el 
secretisme i la manca de trans-
parència siguin la pauta. En ser 
interpel·lats, es parapeten dar-
rere de la confidencialitat, quan 
és notori que l’ús d’informació 
privilegiada és una constant. 
Aquesta manera d’actuar ha 
acabat perjudicant alguns pro-
jectes. Alguns no s’han pogut 
dur a terme perquè miraven 
excessivament per l’interès ge-
neral. D’altres, perquè els seus 
promotors no han volgut pagar 
els peatges habituals.

En definitiva, arribats a 
aquest punt ens hauríem de 
preguntar com es pot trencar 
aquest cercle viciós. Com es pot 
evitar que la política sigui com 
un peix que es mossega la cua? 
Com podem rebentar aquesta 
bombolla feta de favors i inte-
ressos electoralistes? Potser 
acceptant que la majoria de 
persones vivim dins una bom-
bolla de distraccions digitals? 
Prenent consciència que, com 
totes les bombolles, fent soroll 
es podria rebentar?
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Aquest matí he tingut un dels 
meus atacs de nostàlgia severa 
i he recordat aquells meravello-
sos vespres en què visitava els 
desapareguts cinemes Modern 
o el cinema Principat. 

M’atreviria a dir que aquells 
dos indrets van ser la meva se-
gona casa... o la meva segona 
escola durant molts anys. Sen-
se ser-ne plenament conscient, 
alguna cosa m’atreia envers 
aquells llocs carregats de fanta-
sia i d’històries increïbles que 
em permetien transportar-me 
a universos d’allò més variats. I 
és que en aquells indrets –igual 
que en molts d’altres que, mal-
auradament, també han anat 
desapareixent de la faç de la 
terra– el cinema es vivia d’una 
manera especial. Especialment 
en el cinema Principat, s’hi 
respirava un ambient diferent: 
l’entapissat ataronjat de les bu-
taques, les cortines vermelles 
o la llum tènue que amb prou 
feines il·luminava la platea eren 
suficients per tenir la sensació 
que ens endinsàvem en una 
mena de temple del setè art, en 
un lloc sagrat on es veneraven 
les estrenes que arribaven al 
país. No exagero quan dic que 
acostar-me a aquella galeria de 
l’avinguda Meritxell era per a 
mi tot un ritual. Recordo haver 
passat llargues estones fent cua 
entre desenes de persones oci-
oses per ser els primers a veure 
tal pel·lícula o tal altra –espe-
cialment en aquelles sessions 
nadalenques que van esdevenir 
tradició per a tots els nens i ne-
nes d’Andorra–. Recordo haver 
comprat l’entrada i haver-me 

sentit atemorit pel caràcter i 
la mirada penetrant d’aquella 
taquillera amb accent francès 
–a qui demano disculpes per 
referir-me a ella sense conèixer 
el seu nom i a qui agraeixo que 
hagi passat a formar part del 
meu imaginari–. Recordo també 
com, en baixar per les escales, 
desitjava trobar-me la porta de 
la sala de projecció entreoberta 
i treure el cap per veure escam-
pats per l’espai els centenars 
de metres de cel·luloide a punt 
d’oferir-nos un gran espectacle. 
T’agradés o no la pel·lícula, viure 
tota aquella experiència ja feia 
que ha gués valgut la pena pagar 
l’entrada. 

A còpia de visitar els cinemes 
Modern i el Principat, especial-
ment en els anys en què l’Alfons 
Casal, el meu company d’aventu-
res, hi treballava, vaig aprendre 
a fer una de les coses que encara 
ara sorprèn a molta gent i que és 
tan senzilla com anar sol al cine-
ma. No sé si ho heu provat mai o 
si ho feu habitualment, però és 
fascinant viure aquesta estona 
en companyia d’un mateix. 

No sé si és que jo m’he fet 
gran i he perdut la il·lusió, o si 
realment anar al cinema avui en 
dia ja no és el mateix..., suposo 
que això depèn de cadascú. Però 
en el meu cas insisteixo que 
no té res a veure amb com era 
abans, donat que les multisales 
han perdut aquest punt singular 
i màgic i tinc la impressió que 
es promocionen més aviat com 
a fast foods del cinema. I perme-
teu-me acabar amb una pregun-
ta: què faríeu si s’obrís de nou el 
cinema Principat? 

Aquells meravellosos 
cinemes
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